
2022-2023 учебный год 
Межрегиональная олимпиада школьников на базе ведомственных 

образовательных организаций по английскому языку 
11 класс 

1 вариант 
 

I. АУДИТИВНАЯ  КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

Быть переводчиком – это не только хорошо знать грамматику и лексику, но еще и уметь 
воспринимать иноязычную речь на слух и запоминать большой объем информации. 

Прослушайте дважды аудиозапись и выполните задания. 
 

1. Выберите из предложенных вариантов один, соответствующий теме прослушанного 
текста. Запишите ответ в лист ответов, например, «1. a». 

 
a) Black holes are among the most enigmatic objects in the universe. 
b) Scientists are interested in black holes because they can store large amounts of mass in tiny areas. 
c) Big enough stars are able to collapse under their own gravity and create black holes.  

 
2. Выберите из предложенных вариантов правильный ответ на вопрос. Запишите ответ 

в лист ответов, например, «1. а». 
 
1. What is a black hole? 
a) a hole in the Event Horizon. 
b) a place in space where gravity pulls so much that even light cannot get out.  
c) a dark point in space where there is no gravity at all. 
 
2. What is meant by gravity as perceived by Einstein? 
a) The force that attracts objects in space towards each other. 
b) The effect of the curvature that an object creates in spacetime. 
c) The effect under which spacetime doesn’t curve. 
 
3. What helps us understand the nature of a black hole? 
a) Mathematics.  
b) Astronomy and quantum mechanics.  
c) The combination of quantum mechanics, astronomy and advances in technology. 
 

3. Определите, какие утверждения являются верными, какие – неверными, а какие не 
упоминались в прослушанном тексте. Запишите ответ в лист ответов, например, «1. a». 

 
1. Stellar-mass black holes form from the supernovae of neutron stars.  
a) true b) false c) not stated 
 
2. The lifespan of a black hole varies depending on its mass. 
a) true b) false c) not stated 

 
3. Sagittarius A Primer is a supermassive black hole at the centre of the Milky Way.  
a) true b) false c) not stated 

 
4. All the knowledge that we have about black holes is based on Stephen Hawking’s theory. 
a) true b) false c) not stated 
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II. ЯЗЫКОВАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

 
Представьте, что Вы выполняете специальное задание в Великобритании. Вы должны 

показать, что безупречно владеете английской грамматикой и лексикой. Следующие задания не 
составят для Вас никакого труда. 

 
1. Заполните пропуски или артиклями/предлогами, или английскими 

эквивалентами/правильными формами данных в скобках слов так, чтобы они не нарушали 
грамматическую структуру предложений. Запишите ответ в лист ответов, например, «1. did». 

 
The Great Gatsby 

On the day agreed upon (1) ____ (it / there) was (2) ____ pouring rain. At eleven o’clock a man in a 
raincoat, (3) ____ (drag) a lawn-mover, tapped at my door and said that Mr Gatsby (4) ____ (send) him over 
to cut my grass. This reminded me that I (5) ____ (forget) to tell my cook to come back, so I (6) ____ (drive) 
into West Egg Village to search for her and to buy some cups and lemons and flowers. 

At two minutes to four a large open car (7) ____ (come) up the drive. It stopped. I took Daisy’s hand to 
help her from the car. We went into the house. To my surprise, the living-room was deserted. There was a light 
knocking at the front door. Gatsby, pale (8) ____ (like / as) death, stood in the puddle of water glaring tragically 
into my eyes.  

For half a minute there was not a sound. Then from the living room I heard a sort of murmur and part 
of a laugh (9) ____ (follow) by Daisy’s voice 

“I certainly am awfully glad to see you again.” 
“We have met before,” – muttered Gatsby. 
“We haven’t met for many years,” – said Daisy. 
 “It (10) ____ (stop) (11) ____ (rain). I want you and Daisy (12) ____ (come) to my house. It took me 

just three years to earn (13) ____ money that (14) ____ (buy) the house.” 
“I thought you inherited (15) ____ (их (деньги)).” 
“Oh, I (16) ____ (be) in several things. I was in the drug business and then in the oil business. But I am 

not in either one now.” 
“Come here quick!” cried Daisy at the window. The rain was still falling, but the darkness had parted 

in the west.  
“I know what we will do,” said Gatsby. “We’ll have Klipspringer (17) ____ (play) the piano.” 
“I don’t play (18) ____ (good / well). I am out of practice,” – said Klipspringer. 
As I went over to say good-buy I saw that the expression of bewilderment (19) ____ (come) back into 

Gatsby’s face, as though a faint doubt (20) ____ (occur) to him as to the quality of his present happiness. 
 

2. Выберите подходящее для данного контекста слово из 3 предложенных вариантов. 
Запишите ответ в лист ответов, например, «1. a». 

 
I vividly recall my first visit, as a boy of twelve, to a big town. I had hardly been outside the (1) 

(a. premises / b. confines / c. outlines) of the village where I was born and I had met and talked to no more than 
a few hundred people; but those few hundred I knew very well. Of course we did sometimes see a strange face 
but visitors from the (2) (a. outside / b. external / c. outdoor) world, whose coming always aroused great 
excitement, were few and far between. When I reached the town that I mentioned I was first (3) (a. defeated /  
b. overwhelmed / c. overcome) by the striking change from the slow and quiet life I had been used to. Surely 
those swiftly moving vehicles must (4) (a. necessarily / b.  obligingly / c. inevitably) collide with each other 
— or with us — at any moment, and those tall buildings collapse and crush us all! But I soon forgot those fears 
and began to notice something even more amazing — the crowds of people on the pavements who were 
hurrying past each other without a smile. It gradually (5) (a. dawned / b.  occurred / c.  wondered) on me that 
not only were they not interested in one another; they were strangers and apparently quite content to remain so. 
It was the lack of friendliness among them which most deeply distressed me. 
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3. Все мы знаем гениального сыщика Шерлока Холмса. Каждому из нас хотелось бы 
обладать его умственными способностями. Восстановите спасенную из огня рукопись, 
некоторые фрагменты которой утрачены. Вы можете воспользоваться подсказками, данными 
после текста (их количество в 2 раза превышает число поврежденных в оригинальном тексте 
мест). Запишите ответ в лист ответов, например, «1. a». 
 

Music Magazine Has Eye On China 
US publication Rolling Stone magazine is to (1) _____ in China. The magazine, which should (2) _____ 

the shelves early next year, will focus on China’s emerging youth culture as well as foreign arts and 
entertainment. Rolling Stone was first published in San Francisco in 1967 to (3) _____ cultural changes in the 
US. “We feel Chinese music and arts are maturing rapidly and that a Chinese edition will be (4) ______,” said 
Jimmy Jung, of One World Publishing. Rolling Stone has (5) _____ Hong Kong-based One World to publish 
the Chinese-language edition. 

Mr. Jung said the magazine, to be printed in (6) _____ Chinese (7) _____, will contain a mix of local 
content written primarily by Beijing-based (8) _____ and translations of articles from the US edition. “We want 
to make sure that we’re (9) _____ to the spirit of the brand,” said Jung. He added that while Hong Kong and 
Taiwan had more developed pop cultures, (10) _____ China was more important. 
 

a) continental f) viable k) characters p) usher  
b) memorize g) digits l) unfeasible q) simplified 
c) hit h) chronicle m) launch r) crew 
d) staff i) reach n) faithful s) mainland 
e) staunch j) licensed o) simple t) validated  

 
4. Работать в США или Великобритании трудно, не зная нюансов употребления 

фразеологизмов. Рассмотрите картинки. Подберите к каждой картинке ОДНУ подходящую 
фразу из 8 предложенных. Запишите ответ в лист ответов, например, «1. a». 
 

1. 

 
2.  

3. 

 

4.  

a) by the seat of one’s pants; 
b) bite the bullet; 
c) see eye to eye; 
d) to call it a day; 
e) like shooting fish in a barrel; 
f) kick up a stink; 
g) cool as a cucumber; 
h) get a raw deal. 5.  
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III. ЛИНГВОКУЛЬТОРОЛОГИЧЕСКАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

1. Говорят, пословицы – это маленькая народная мудрость с большим смыслом. Можно 
ли подобрать соответствующие эквиваленты в разных языках? 

Соотнесите начало пословиц, данное в левой колонке, с окончанием в правой. Подберите к 
каждой пословице эквивалент на русском языке из предложенных ниже. Запишите ответ в 
лист ответов, например, «1а. Худой мир лучше доброй ссоры». 
 

1. The game walks a) hangs long on its hinges. 
2. Fine words  b) make good neighbours. 
3. The dog c) in a cart breaks first. 
4. The raven d) out of a molehill. 
5. Good fences e) returns to his vomit. 
6. Do not make a mountain f) does it. 
7. Blind love makes g) into one's bag. 
8. It’s dogged that h) butter no parsnips. 
9. The worst spoke i) chides blackness. 
10. A creaking door  j) a harelip for a dimple. 

 
 

Летом не припасешь, зимой не принесешь. Разговором сыт не будешь. 
Как будто гору с плеч свалить. С миру по нитке, голому – рубашка. 
Вина голову клонит. От любви нет лекарства. 
Не делай из блохи верблюда. Упорство и труд всё перетрут. 
У всякой собаки своя кличка. Дарёному коню в зубы не смотрят. 
Битая посуда два века живёт. Не смейся, горох, не лучше бобов. 
Старый конь борозды не испортит. На безрыбье и рак рыба. 
Глядит, как гусь на зарево. Любовь ни зги не видит. 
На ловца и зверь бежит. Не подмажешь – не поедешь. 
Реже видишь, больше любишь. Где тонко, там и рвется. 

 
2. Представьте, что Вы – журналист и оказались на пресс-конференции с участием 

известных людей. Задайте каждому из них по ОДНОМУ вопросу из предложенных ниже. 
Запишите ответ в лист ответов, например, «1. а». 

 

 
3. В газетах и журналах часто публикуются кроссворды. Порой с ними нелегко 

справиться на родном языке, попробуйте разгадать кроссворд на иностранном. Запишите 
ответы в лист ответов, например, «1. Queen». 
 
 

1. Norman Rockwell 
 
2. Joshua     Reynolds 
 
 
3. Edward Hopper 
 
4. John Goss 
 
 
5. William Hogarth 

a)  When did you begin to carry a small ear trumpet? 
b) How old were you when you became a member of the Rose and Crown 
Club? 
c) What did you act as while you served as a soldier within the 13th 
Massachusetts Infantry? 
d) What inspired you to produce a series of four paintings entitled The Four 
Freedoms? 
e)  It was not until 1819 that you sold your first important canvas for the 
substantial price of 100 guineas, was it? 
f)  You first began to sign your drawings at the age of 10, didn’t you? 
g) Is your uncle considered to be America’s oldest gun maker? 
h)  How old were you when you became one of the Children of the Chapel 
Royal? 
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Across: 
1. ________ - a national sport in Canada. 
2. French explorer Samuel de _______ established the first permanent European settlement at Port Royal in 
1605. 
3. _______ has been the national animal of Canada since 1975. 
4. _______ Street is a street in Toronto that up to the end of the 20th century held the record for the world’s 
longest street. 
 
Down: 
1. The capital of Canada. 
5. _______ (Alberta) hosted the Winter Olympics in 1988. 
6. In 2011, the Canadian government made the maple leaf its official ______. 
7. The _______ of Fundy (in Canada) has the highest tides in the world. 
8. St. _______ River – one of the rivers in Canada. 
9. _______ – a dish from Canadian cuisine that was invented in Quebec in the 1950s. 
 
 
IV. ПЕРЕВОДЧЕСКАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 

 
Представьте, что Вы являетесь редактором журнала, публикующего материалы 

иностранных авторов. Переводчик принес Вам свой перевод с английского языка на русский. 
Проанализируйте его. Из 20 подчеркнутых мест 10 содержат ошибки. Исправьте их. Запишите 
не более 10 ответов в лист ответов, например, «1. Ваш вариант перевода». 

 
Cake is a recurring theme of Brexit, chiefly 
thanks to Boris Johnson claiming that the U.K. 
could “have our cake and eat it” as it leaves the 
European Union.  

(1) К метафоре торта постоянно обращались при 
упоминании Брексита. И главным образом, 
благодаря Борису Джонсону, который заявил, что 
Великобритания при выходе из Евросоюза 
(2) могла бы (3) «получить торт и есть его».  

Cake is very much a national obsession for 
Brits. The announcement that the hugely 
popular TV show “The Great British Bake 
Off” was moving from the BBC to Channel 4 
(that’s three clicks on the remote) dominated 
the news agenda for days. The show returned 
and was basically the same but with adverts, 
prompting a collective sigh of relief. 

(4) Британцы имеют особую тягу к тортам. 
Объявление о том, что крайне популярное 
(5) кулинарное шоу (6) «Огромная выпечка 
Великобритании» переходит с канала «Би-би-си» 
на канал 4 (всего три щелчка на пульте) долгое 
время (7) доминировало в новостях. Шоу 
вернулось, (8) по концепции не изменилось, 
только появилась реклама, и все вздохнули с 
облегчением. 

When Oscar-winning actress Emma 
Thompson nailed her colors to the Remain 

Победитель премии «Оскар» (9) Эмма Уотсон, 
(10) прикрепившая знамя к мачте Remain, в 

https://www.thesun.co.uk/news/1889723/boris-johnson-joins-forces-with-liam-foxand-declares-support-for-hard-brexit-which-will-liberate-britain-to-champion-free-trade/
https://www.buzzfeed.com/scottybryan/the-great-british-bake-off-likely-wont-air-on-the-bbc-after?utm_term=.cvnpxb6Xab#.ljmoplQM3l
https://www.buzzfeed.com/scottybryan/the-great-british-bake-off-likely-wont-air-on-the-bbc-after?utm_term=.cvnpxb6Xab#.ljmoplQM3l
http://www.huffingtonpost.co.uk/2016/02/16/emma-thompson-uk-eu-referendum_n_9241762.html
http://www.huffingtonpost.co.uk/2016/02/16/emma-thompson-uk-eu-referendum_n_9241762.html
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mast in the run-up to the Brexit vote, she 
described the U.K. as “a cake-filled misery-
laden gray old island.” 

преддверии (11) референдума описала 
Великобританию как (12) «серый старый остров 
как торт, наполненный нуждой». 

Foreign Secretary Johnson was roundly 
mocked for his cake claim. Speaking to 
business leaders in Berlin in June, U.K. 
Chancellor of the Exchequer Philip Hammond 
quoted former German leader Ludwig 
Erhard, who said, “compromise is the art of 
dividing a cake in a such a way that everyone 
believes he has the biggest piece.” 

 

Над фразой тогда еще (13) Государственного 
секретаря Б. Джонсона (14) про торт (15) по кругу 
(16) иронизировали. Выступая перед 
(17) руководителями крупного бизнеса 
(18) Министр финансов Великобритании Филип 
Хаммонд привел высказывание бывшего 
(19) президента Германии Людвига Эрхарда, 
который говорил: (20) «компромисс – это 
искусство разрезать торт так, чтобы каждый 
думал, что у него самый большой кусок». 

 
 

V. РЕЧЕВАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

1. Докажите, что «Реклама – двигатель торговли»! Представьте, что Вы маркетолог и 
отвечаете за продвижение товаров на рынке Великобритании. 

Выберите один из изображенных ниже товаров и напишите к нему слоган и рекламное 
объявление. Ваша задача – сделать товар привлекательным для покупателя. Важно использовать 
многообразие средств выразительности английского языка. 

 

         
 
 

  

http://www.dailymail.co.uk/news/article-4643972/Hammond-mocks-Boris-cake-eat-Brexit-plan.html
http://www.dailymail.co.uk/news/article-4643972/Hammond-mocks-Boris-cake-eat-Brexit-plan.html
http://www.dailymail.co.uk/news/article-4643972/Hammond-mocks-Boris-cake-eat-Brexit-plan.html


 
7 

2. Представьте, что Вы стали невольным свидетелем важного разговора, но Вам удалось 
расслышать не все реплики. Восстановите недостающие фразы по картинке и запишите их в 
лист ответов. 

 
Getting a loan  

 
1. 

  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

А. How саn I get а loan? 
      В. (1) ____________________ 

А. То buy а car. 
 

2.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

В. How much money do you need?  
А. $2000.00.  

3.  4. 

В. Please fill out this application.  
А. (2) ____________________ 
В. In а week. 
 

В. (3) ____________________ 
А. Thank you. 

 

 5.  6.  

 
В. (4) ____________________ 
А. That means I am paying а total of 

$2,360.00. 

 
А. Саn I рау it monthly?  
В. Yes. (5) ____________________ 
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VI. ДИСКУРСИВНАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

Представьте, что Вы – журналист-обозреватель. Вам поручено подготовить 
небольшую статью на основе предоставленных аналитиками графических данных. Напишите 
статью объемом не менее 200 слов по обозначенной проблеме. Не забудьте предложить заголовок. 

 

 

 
 

 


	2022-2023 учебный год Межрегиональная олимпиада школьников на базе ведомственных
	I. АУДИТИВНАЯ  КОМПЕТЕНЦИЯ
	Быть переводчиком – это не только хорошо знать грамматику и лексику, но еще и уметь воспринимать иноязычную речь на слух и запоминать большой объем информации.
	Прослушайте дважды аудиозапись и выполните задания.
	2. Выберите из предложенных вариантов правильный ответ на вопрос. Запишите ответ в лист ответов, например, «1. а».

	II. ЯЗЫКОВАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ
	Music Magazine Has Eye On China

	III. ЛИНГВОКУЛЬТОРОЛОГИЧЕСКАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ


